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Nem  tartja  becsületesnek  az  egymásra  mutogatást  a  romániai  önkormányzati
választások eredményei miatt Toró T. Tibor, az Erdélyi Magyar Néppárt (EMNP) elnöke,
aki a Magyar Hírlapnak adott interjúban arról is beszélt, pártja készen áll a magyarok
közti új egységre.

– Ki a győztese a romániai magyar pártok közül a vasárnap lezajlott önkormányzati választásoknak?

– Mi a kampányban végig versenytársakról beszéltünk, és nem ellenfelekről. Azt is jeleztük, hogy
amint  befejeződik  a  választás,  azok,  akik  a  magyar  pártok  színeiben  az  önkormányzatokba
bekerültek, szövetségesek kell legyenek, és közösen kell megoldást találniuk az erdélyi magyarság
problémáira.  Ettől  kezdve,  remélem,  a  győztes  az  erdélyi  magyarság,  mert  leszámítva
Marosvásárhelyt, Nagyváradot vagy Szatmárnémetit, ahol bizony „sikerült” szerencsésen elbukni a
választást,  az  önkormányzataink  nem  gyengültek.  Az  említett  településeken  sem  a  néppárt
hozzáállásán vagy jelöltjein múlott mindez, hanem azon, hogy például Marosvásárhely esetében
bármennyire is törekedtünk közös jelölt indítására, ez elbukott a másik két párt, a Romániai Magyar
Demokrata Szövetség és a Magyar Polgári  Párt felelőtlen és bűnös hozzáállásán, amikor saját,
megosztó jelöltjeikhez ragaszkodtak. Így nemcsak hogy nem nyertük el a polgármesteri széket,
hanem erős kisebbségbe is kerültünk a városi önkormányzatban, amiért egyáltalán nem felelős az
EMNP. Mindenkinek elsődlegesen a saját felelősségét kell megtalálnia. Az említett településeken a
felelősség nagy része azoké, akik a jelölteket állították, és nem tartom becsületes dolognak, ha
másokra mutogatunk.

Toró T. Tibor: az EMNP a második politikai erő (A Magyar Hírlap felvétele)



– Milyennek ítéli az EMNP választási szereplését?

– Ami a magyar-magyar versenyt illeti, nagy eredménynek tartom, hogy az EMNP kevesebb mint
nyolc  hónapos működés után a második  politikai  erővé nőtte ki  magát.  Az ugyanis  nem volt
kétséges,  hogy  hármunk  között  a  választásokat  az  RMDSZ  fogja  megnyerni,  hiszen  az  ő
beágyazottsága  a  legerősebb  Erdélyben.  A  tét  számunkra  igazából  az  volt,  hogy  sikerül-e
megvetnünk a lábunkat nemcsak a Székelyföldön, hanem Közép-Erdélyben vagy a Partiumban is.
Örömmel  mondhatom,  hogy  csaknem  kétszázötven  képviselőt  sikerült  bejuttatnunk  az
önkormányzatokba Erdély-szerte, és erre nyugodtan lehet építeni a továbbiakban. Mert mi nemcsak
a választásra készültünk, hanem hosszú távú építkezésbe fogtunk. Olyan fiatalokat sikerült  az
önkormányzatokba  bejuttatni,  akik  jó  eséllyel  tudják  majd  az  új  egység  magját  elvetni  a
testületekben. Hiszen végig azt mondtuk, az új egység nem azt jelenti, hogy egy párt kereteibe kell
belekényszeríteni az erdélyi magyarokat, hanem azt, hogy képviselőik képesek-e együttműködni a
gondok megoldásában. Az önkormányzatok pedig jó laboratóriumai az új egység kimunkálásának.

– Milyen következtetésekkel fut neki a mostani eredmények alapján az EMNP a parlamenti választásoknak?

– Mi arra szeretnénk a többi párt vezetőit rábírni, hogy próbáljunk stratégiai döntésekben legalább
egy-két évtizeddel előre gondolkodni, és közös nevezőre jutni. Mivel az új, de hátrányos választási
törvényből már eltörölték a bejutási küszöböt, ez látszólag nem kényszeríti együttműködésre a
magyar politikai szervezeteket, én mégis azt mondom, elsődlegesen azt kell megfontolni, hogy
tudunk-e együttműködni akár a parlamenti választásokon is. Ehhez az kellene, hogy az új egység
folyamata az önkormányzatok szintjén előre haladjon, s ez olyan nyomást gyakorolhat a két másik
magyar párt vezetőire, hogy ne csak a következő választásokig gondolkodjanak, hanem próbálják
azt is tekintetbe venni, hosszú távon mi lenne a jó az erdélyi magyarságnak. Mi készen állunk erre a
párbeszédre.

– Az MPP azt állítja, hogy az EMNP megosztotta az erdélyi magyar jobboldalt, az RMDSZ szerint pedig a néppárt
megjelenésével meggyengült az erdélyi magyarok képviselete. Erre mi a válaszuk?

– Az, hogy „jobboldal” nem értelmezhető fogalom az erdélyi magyarság körében. Vannak viszont
olyan erők,  amelyek szeretnék az  RMDSZ monopolhelyzetét  megingatni.  Ebből  a  szempontból
valóban kerülhetnénk közös platformra az MPP-vel, de ez elakadt Szász Jenő MPP-elnök kizárólagos
hozzáállásán, aki mindenképpen Székelyudvarhelyt és a maga személyét szerette volna ráerőltetni
az EMNP-re. Ezt mi elfogadhatatlannak tartjuk, és sajnos ennek az oltárán áldozott be az MPP
elnöke gyümölcsözőnek ígérkező együttműködéseket  a  különböző önkormányzatokban.  Ami  az
RMDSZ  vádját  illeti,  mi  úgy  számoljuk,  hogy  elérheti  a  százezret  is  azok  száma,  akiket  mi
mozgattunk meg. Olyanokat hoztunk vissza a közéletbe, akik már rég lemondtak arról, hogy részt
vesznek  a  választásokon.  Ráadásul  számos  erdélyi  településen,  ahol  még  nem  volt  magyar
képviselet, most az EMNP mozgósításának köszönhetően választottak meg magyarokat. Vannak
konkrét példáink is arra, hogy általunk egyértelműen erősödött a magyar képviselet azzal, hogy
csak magyar  pártok képviselői  jutottak  be az  önkormányzatba,  vagy úgy,  hogy növekedett  a
választási részvétel, vagy pedig ismét magyar polgármester vezeti az adott települést.
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